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Abstract: 

 

This study is based on the fact that, Malaria is a major public health problem 

in Sudan, and especially in Khartoum State, the field of study. Almost about 

300,305 infections being reported yearly in a population of about 7 million. 

This amounts to about 4.3%. This disease constitutes the first highest cause of 

hospital admission in the country. Beside this, much as two-thirds of the 

entire national public health budget is spent on controlling it. 

 

To try to control malaria disease and to reduce its effects in Khartoum State, 

we used a capable system that accepts various kinds of data - the Geographic 

Information System (GIS). The GIS provided to be an important tool for 

controlling malaria. 

 

 Using GIS, areas covered by mosquitoes and area of breeding can be 

adequately determined, and hence fighted.  

 The output data points to the risk area and is helpful for the 

administrative bodies to plan for controlling malaria as well as for the 

policy and decision makers to take actions. 
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مستخلص البحث 

 

ذُثُي ْزِ انذساسح عهى حقيقح أٌ يشض انًلاسيا يعذ أحذ انًعضلاخ الأساسيح في انسٕداٌ، 

 يصاب حسة انرقاسيش انسُٕيح 300,305خاصح في ٔلايح انخشطٕو يٕقع انذساسح، ٔانري تٓا حٕاني 

 يهيٌٕ 7يٍ جًهح انسكاٌ انثانغ عذدْى % 4.3لإداسج يكافحح انًلاسيا تانٕلايح، ٔذًثم ْزا انعذد َسثح 

. َسًح حسة آخش احصائيح

يعرثش يشض انًلاسيا يٍ أعهى الأيشاض َسثح في انذخٕل إنى انًسرشفياخ في انٕلايح، إضافح 

. إنى رنك فإٌ ثهثي ييضاَيح ٔصاسج انصحّ الاذحاديح ذُفق في يكافحرٓا ٔعلاجٓا

نًحأنح انسيطشج عهى داء انًلاسيا تٕلايح انخشطٕو، يجة ٔضع خطط يحكًح تإسرخذاو َظاو 

يركايم يًكٍ يٍ عثشْا انرعايم يع تياَاخ كثيشج ٔيخرهفح، عهيّ ذى إخرياس َظى انًعهٕياخ انجغشافيح 

(GIS) كأحذ الآنياخ انًًٓح انري ذساعذ في انحذ ٔانسيطشج عهى يشض انًلاسيا .

  تإسرخذاو َظى انًعهٕياخ انجغشافيح يًكٍ ذحذيذ يُاطق ذٕانذ ٔإَرشاس انثاعٕض تذقح عانيح كًا

 .يساعذ في ذحذيذ الإذجاْاخ انري يًكٍ أٌ يُرشش فيٓا يشض انًلاسيا

  انُرائج انًرحصم عهيٓا تعذ انرحهيم عثش ْزِ انثشايج ذحذد انًُاطق انًرأثشج يًا يساعذ انعايهيٍ في

انحقم انصحي يٍ ٔضع انخطط ٔانثشايج انًُاسثح نهًكافحح، ٔانري تذٔسْا ذساعذ انساسح يٍ 

.   إذخار انقشاساخ انذاعًح في انٕقد انًُاسة
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